

## المستخلص

هدفت الدراسة إلى معرفة دور المراجعة الداخلية في تحسين جودة المعلومات المحاسبية بالتقارير المالية، ومدى توفر المقومات اللازمة لقيام المراجع الداخلي بعمله، ومعرفة مدى التزام المراجع الداخلي بالقوانين والقرارات المنظمة لعمله في وحدات السلطة المركزية والمؤسسات الاقتصادية في حضرموت، ودراسة مدى مساهمة المراجعة الداخلية في توفير الخصائص النوعية في المعلومات المحاسبية بالتقارير المالية.

ولتحقيق هدف الدراسة فقد تم تصميم استبانة وجهت للعاملين في أقسام الحسابات والمراجعة الداخلية في وحدات السلطة المركزية والمؤسسات الاقتصادية بمحافظة حضرموت الساحل والوادي، وقد تم تحليل آرائهم من خلال إجاباتهم عليها وذلك باستخدام برنامج التحليل الاحصائي (SPSS) حيث تمت اختبارات ومعالجات إحصائية مناسبة بهدف الوصول إلى نتائج ذات دلالة تدعم موضوع البحث.

وأهم ما خلصت إليه الدراسة من نتائج هي توفر المقومات الأساسية للمراجعة الداخلية في وحدات السلطة المركزية والمؤسسات الاقتصادية التي تجاوبت مع استبانة الدراسة، وأن توافر المقومات الأساسية للمراجعة الداخلية يؤثر في تحسين جودة المعلومات المحاسبية بالتقارير المالية، والتزام المراجع الداخلي بما تفرضه عليه التشريعات اليمنية، وأن هذا الالتزام يؤثر في تحسين جودة المعلومات المحاسبية بالتقارير المالية، وأن المراجعة الداخلية تساهم في توفير الخصائص النوعية في المعلومات المحاسبية بالتقارير المالية.

والتوصية بضرورة تفعيل أقسام المراجعة الداخلية في جميع الجهات والاهتمام بتبقيتها أي توفير الاستقلالية لها حتى تقوم بمهامها، مع الاهتمام بتطوير وتأهيل الكوادر العاملة فيها.

## **Abstract**

The study aimed to know the role of internal auditing in improving the quality of accounting information in financial reports, the extent of availability of the necessary Components for the internal auditor to carry out his work, and to know the extent of the internal auditor's commitment to the laws and decisions regulating his work in the central authority units and economic institutions in Hadramout, and to study the extent of the internal audit's contribution to providing characteristics qualitative in accounting information in financial reports.

In order to achieve the aim of the study, a questionnaire was designed and directed to the workers in the accounts and internal auditing departments in the central authority units and economic institutions in Hadramout Governorate, the coast and the valley. Their opinions were analyzed through their answers, using the statistical analysis program (SPSS), where appropriate statistical tests and treatments were carried out in order to reach Significant results support the research topic.

The most important findings of the study are the availability of the basic Constituents of the internal audit in the central authority units and the economic institutions that responded to the study's questionnaire, and that the availability of the basic Constituents of the internal audit affects the improvement of the quality of accounting information in the financial reports, and the constituents of the internal auditor to what is imposed on him by Yemeni legislation, and that This commitment affects improving the quality of accounting information in financial reports, and that internal audit contributes to providing qualitative characteristics in accounting information in financial reports.

And the recommendation is to activate the internal audit departments in all government facilities and pay attention to their subordination, i.e. provide them with independence in order to carry out their tasks, with attention to developing and qualifying the cadres working in it.